
מכון אהבת אמת - המרכז להעמקת ערכי אהבת הזולת
ע"ש ר' צבי יהודה דומוביץ ז"ל - רח' אבן עזרא 2 ירושלים 9242402
paypal: ahavemet@012.net.il :טל: 02-5671812 פקס: 077-7671812 דוא"ל

ליקוט ועריכה: יצחק בן אהרן
כל הזכויות שמורות למכון אהבת אמת
אסור להעתיק, לצלם ולהדפיס בלי רשות בכתב

שבת קודש כג מנחם אב תשע"ח: הדלקת נרות: ירושלים 6:59 תל-אביב: 7:14 חיפה 7:07 מוצאי שבת: ירושלים: 8:13 תל-אביב: 8:16 חיפה: 8:17 ר"ת: 8:50

פרשת עקב

לנהוג בכניעה ובענוה עם זולתו ולעקור 
מהלב כל סוגי גאוה וגסות הרוח !

נלמד מהפסוק: "ולא תביא תועבה אל ביתך" (פרק ז-כו) 
וכן מהפסוק: "ורם לבבך ושכחת את ה'" (פרק ח-יד)

ודרשו חז"ל: כתיב "ולא תביא תועבה אל ביתך" וכתיב: "תועבת ה' כל 
גבה לב" (משלי טז) מכאן אמר רבי יוחנן משום רשב"י כל אדם שיש בו 
גסות הרוח כאילו עובד עבודת כוכבים. וכן: אמר ר' יוחנן, כל אדם שיש 
ה'"  את  ושכחת  לבבך  "ורם  שנאמר:  בעיקר  כפר  כאילו  הרוח  גסות  בו 
(סוטה ד:). עוד דרשו: אזהרה לגסי הרוח מנין? אמר ר' נחמן בר יצחק "ורם 
לבבך ושכחת את ה'" וכתיב "השמר לך פן תשכח את ה'" וכדר' אילעא 

דאמר, כל מקום שנאמר "השמר" אינו אלא "לא תעשה". (סוטה ה.).
מתן  [של  זה  יום  שאלמלא  ס:)  (פסחים  יוסף  רב  אמרת  ידועה 
תורה שגרם לו להתעלות ולהתרומם כל כך בלימוד התורה] כמה 

יוסף איכא בשוקא...
ותמה הגרי"ש אלישיב זצ"ל: הרי רב יוסף היה גדול הענוים וכמו 
שאמר בסוף סוטה: "לא בטלה ענוה דהא איכא אנא" וא"כ היאך 

התפאר על מעלתו הגדולה בתורה, וכי יש לך גאוה גדולה מזו?!
אלא ביאר הגרי"ש עפ"י דברי חז"ל (נדרים פא.): על מה אבדה 
וביאר  תורתי!  את  עזבם  על  שגילו:  עד  הסיבה,  ידעו  ולא  הארץ? 
הר"ן שאין הפירוש כפשוטו שלא עסקו בתורה, שא"כ, זה קל לפרש. 
אלא וודאי עסקו בתורה תמיד, ולפיכך תמהו, על מה אבדה? עד 
שפירשו עומקם של דברים "שלא היו מברכים בתורה תחילה" והיינו, 
שהתורה לא היתה חשובה בעיניהם ולא היו שמחים בה שיהא ראוי 
לברך עליה, וכאילו היא כשאר חכמות ח"ו, ועקרו בזה יסוד התורה.

ונמצא לפי"ז - אמר הגרי"ש - שאדם שלא מרגיש שמחה בלימוד 
התורה ועל כן הוא מחפש לו - בנוסף לסדריו בלימוד התורה - 
פעילויות שונות או "פורקן" מחוץ ללימוד, הרי זה בכלל "שלא בירכו 

בתורה תחילה"!
לפיכך סבר רב יוסף, שאם למד תורה, חייב הוא לגלות ולהראות 
את שמחתו הגדולה בתורה קבל עם ועולם, שבזה מחשיב את התורה 
ברבים, כדי לא להיות ח"ו בכלל "שלא ברכו בתורה תחילה". ולכן 
עם כל ענוותנותו הגדולה לא היתה לו ברירה אחרת אלא לפרסם 

את גודל שמחתו בתורה בדרך זו.

ר 

 

איזהו מכובד ואיזהו מבוזה...?
אברך מארגנטינה המתין להכנס לחדרו של הגאון רבי ניסים 

שצועקת  מאשה  נוראות  צעקות  שומע  הוא  והנה  שליט"א.  קרליץ 
בתוך החדר ומתלוננת לפני רבי ניסים על כך שבעלה עושה לה צרות 
כשהיא מפרטת את כל מעלליו הרעים של בעלה. היא ביקשה מרבי 

ניסים שיכתוב מכתב חריף לבעלה שיחדל מהתנהגותו הנלוזה.
אמר לה רבי ניסים: "לא אוכל לכתוב מכתב בטרם אשמע גם 
את הצד השני! חייב אני לשמוע גם את מה שיש לבעלך לומר 

בנידון! הלא גם הוא צד בענין".
האשה לא נרגעה אלא הגביהה את קולה יותר וצעקה כלפי רבי 
ניסים: "כיצד הרב יכול לקרוא לו צד בענין? הוא לא צד, הוא חיה 

רעה! הרב חייב לכתוב לי את המכתב"!
השיב לה רבי ניסים בקול שליו ורגוע: "יתכן וכל דברייך אמת. 
יתכן שאכן הוא "חיה רעה". אבל חייב אני לשמוע גם את דעתו 

בטרם אתייחס לענין".
האשה המשיכה לצעוק, ומשראתה כי לא תצליח לשנות את דעתו 
של רבי ניסים, נתנה דפיקה אדירה על השולחן ויצאה מן החדר 
בטריקת דלת עזה, תוך שהיא ממשיכה לצעוק על כך שהרב לא 

מתחשב בדעתה...
כי  בטוח  היה  הוא  מארגנטינה.  ההוא  האברך  לאחריה  נכנס 
היה  אחר  מישהו  ורגשות...  רוחות  בסערת  נסים  רבי  את  ימצא 
צריך לפחות כמה דקות טובות כדי להתאושש מהסקנדל שעשתה 
לו האשה... אך לתדהמתו הוא רואה את רבי ניסים יושב כשהוא 

רגוע לחלוטין, כאילו לא אירע דבר...
הרב!  "כבוד  פליאתו:  את  והביע  ניסים  רבי  אל  האברך  פנה 
שמעתי את כל מה שאירע כאן זה עתה בחדר... איך יתכן שכבוד 
הרב לא נסער מהתנהגותה של אותה אשה שפגעה קשות בכבוד 

הרב וביזתה אותו בהתנהגותה"?
נענה רבי ניסים ואמר לו: "וכי מה כבר קרה? והרי ממה נפשך: 
אם אני מכובד שם למעלה, מה איכפת לי אם ביזו אותי כאן 
למטה, ואם איני מכובד שם למעלה, מה יעזור לי אם יתנהגו אלי 

יחי ראובןכאן למטה בכבוד"...



ולהטיב  הזולת  עם  חסד  לגמול 
עמו !

הברית  את  לך  אלוקיך  ה'  "ושמר  מהפסוק:  נלמד 
ואת החסד" (פרק ז-יב)

לישראל.  הקב"ה  נתן  טובות  מתנות  שלוש  תניא  חז"ל:  ואמרו 
דכתיב  מנין.  חסדים  גומלי  חסדים.  גומלי  ביישנים,  רחמנים 
"ושמר ה' אלוקיך לך את הברית ואת החסד" (ירושלמי קידושין 
פ"א ה"א). וכן נלמד מהפסוק "ללכת בכל דרכיו" (פרק יא-כב). 
והביא רש"י דרשת חז"ל: מה הוא רחום אף אתה רחום, מה הוא 

גומל חסדים אף אתה גמול חסדים.
כתב החפץ חיים (בספרו אהבת חסד ח"ב פ"ו): יתבונן האדם 
"שים שלום  איך יוכל לישא פניו אל הקב"ה ולבקש מלפניו 

טובה וברכה חיים חן וחסד ורחמים עלינו"... אם בעצמו אינו 
רוצה לרחם ולעשות חסד לחברו.

שיטיב  להקב"ה  מתפלל  שאדם  הבקשות  כל  גם  ובאמת 
ויתחסד עמו, אם אינו הולך בעצמו בדרכי החסד, קשה מאוד 
שאדם  הפרנסה  ענין  ובפרט  השי"ת,  לפני  תפלתו  שתתקבל 
של  בחסדו  רק  תלוי  שהוא  ידוע  השי"ת,  לפני  תמיד  מבקש 
הקב"ה, וכמו שאנו אומרים בתפלה: "מכלכל חיים בחסד". מה 
שאין כן כשירגיל עצמו תמיד במדה הטובה הזו, בוודאי תתקבל 

תפלתו לפני השי"ת ויעשה בקשתו.
היצה"ר  של  טענתו  את  פ"ט)  (שם  חיים  החפץ  מביא  עוד 
שמפתה את האדם ואומר לו: "למה לך לידע את גודל החיוב של 
מצות גמילות חסד ולעבוד על זה, טוב יותר שלא תלמוד כלל 
ותהיה שוגג בה". אבל שמעתי על זה בשם אחד מן הגדולים, 
דזה דומה לאחד שהלך בדרך ויעצו לו אנשים שישמור עצמו 
מלילך בנתיב פלוני שיש בו בורות עמוקים. ויען ויאמר: יש לי 
עצה לזה, הביאו לי סודר". ויאמרו לו: "מה תעשה בסודר, וכי 
בו תמלא את הבורות"? ויען ויאמר: "אכסה עיני בו, וכשאפול 
את  ראיתי  ולא  מכוסות  היו  עיני  הלא  כי  ללעג,  אהיה  לא 
"אי סכל, הלא זה גופא יהיה ללעג גדול  הבורות". ויענו לו: 
עליך, למה היה לך לכסות עיניך וליפול, הלא איש אתה" והיה 

לך עינים לראות".
והנמשל: היצר מפתה לאדם שיעלים עיניו ולא יביט כלל בתורה 
לדעת את גודל חיוב החסד ופרטיו איך להתנהג במצוה זו, כדי 
שכשיעבור על זה יהיה לו תרוץ: "עיני היו סתומות מזה, שלא 
ראיתי כלל את גודל חיובו". אבל זה גופא יקשה על האדם, למה 
היו עיניו סתומות מזה, ולא אמרו (ביצה ל.) "מוטב שיהיו שוגגין" 
רק לענין הוכחה לחברו, וגם בדבר שלא כתוב במפורש בתורה, 
אבל לענין שיראה האדם ללמוד דיני התורה, לא שייך בזה כלל 

(לג:)  "מוטב שיהיו שוגגין". וזהו כוונת מה שאמרו חז"ל בב"מ 
"שגגת תלמוד עולה זדון".

כשלומדים את הפסוק "ובו תדבק" - כותב הגאון רבי יעקב 
ניימן זצ"ל (בספרו דרכי מוסר) - "חושב כל אחד איך אפשר 
להתדבק בו יתברך. כנראה ע"י פרישות וסיגופים, ע"י צומות, 
אשר זה אפשר רק ליחידי סגולה לעמוד באלו, ואולם חז"ל 
הורו לנו איך מגיעים לדרגה זו של "ובו תדבק". שהרי המצוה זו 
היא כמו כל המצוות, שהם בשביל כל אחד ואחד מישראל בלי 
יוצא מן הכלל. אם כן, כך גם מצות "ובו תדבק", היא מצוה 

בשביל כל אחד ואחד בלי יוצא מן הכלל.
כל אדם באשר הוא יכול להגיע למצוה זו של "ובו תדבק". 
מה עליו לעשות? מה הוא רחום אף אתה... מה הוא חנון אף 
אתה תהיה חנון. והיינו שהעיקר להדבק במדותיו של הקב"ה 
ניתן  ואז  חסדים,  תגמול  אתה  אף  חסדים  גומל  הוא  מה 
להגיע למדריגה של "ובו תדבק" כי הקב"ה ואורייתא וישראל 
חד הוא. כי בכל אדם יש חלק מהקב"ה "כי בצלם אלוקים 
עשה את האדם". וכשהאדם מתדבק ואוהב את כולם כנפשו, 
ממילא הוא דבוק בהקב"ה וממילא על ידי זה קל לו לעלות 

יותר במדרגתו.
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נו

להתחסד עם הבריות...
סיפר הגרב"ד פוברסקי שליט"א: יהודי שביקש לשנות שמה 

של אשתו החולה, כדי לקרוע גזר דינה. התקשה להחליט באיזה 
שם יבחר ופנה להתייעץ על כך עם החזון איש. אמר לו החזון 
איש: מוטב לקרוא לה "מרים". העיר השואל כי זה שם של בתו. 
אמר לו החזו"א: אם כך תוסיף לה את השם "דבורה". קיבל 

האיש את עצתו ויצא מרוצה.
לאחר שיצא, שאלו את החזו"א מה הטעם שבחר דוקא בשמות 
אלו? השיב החזו"א: "מטעם של חסד"! כי באמת בשביל שינוי 
השם מספיק בכל שם שהוא, ושיערתי שאם אענה לאיש בשם 

סתמי, ימשיך להיות מוטרד"...
מעשה איש
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פירותיהן בעולם הזה...
אשה צדקנית שלקחה על עצמה להתעסק בילדים חולים 

ולארגן להם כל מיני פעילויות כדי להקל עליהם את ההתמודדות 
במחלתם הקשה, נשאלה האישה היאך הגיעה לזה ומה ראתה 
על ככה להטיל על עצמה כזו מעמסה שכדי לעמוד בה נדרשים 

תעצומות גוף ונפש. השיבה במעשה הבא שאירע עמה:
"לאחר נישואי עברו כמה שנים, ולא זכיתי לפרי בטן. עליתי 
לו  וסיפרתי  זצ"ל  אויערבאך  זלמן  שלמה  רבי  הגאון  של  לביתו 
בדמעות על המצב ובקשתי ממנו ברכה שגם אני אזכה להיות 

אמא בישראל.
"אם לא זכית לפרי בטן זה סימן שלא נגזר  רש"ז ענה לי: 
עלייך, ולמה את רוצה דבר שלא נגזר עלייך. אך אם בכל זאת 
את רוצה שהקב"ה יעשה עבורך דבר שלא נגזר עלייך, גם את 
ואם  בהתנדבות,  אלא  חייבת,  לא  שאת  מעשה  לעשות  צריכה 
הקב"ה יראה שאת מתאמצת, אזי גם הקב"ה יעשה עבורך מה 

שלא נגזר עלייך, ויתן לך פרי בטן".
"בדקתי וחיפשתי" - מספרת האשה - "באיזה דבר אני יכולה 
לפעול בהתנדבות מעבר לחובתי, עד שראיתי שיש חוסר בפעילות 

לילדים חולים אלו, וכך התחלתי בפעילות הזו".
"והנה מיד כשפתחתי את ארגון החסד הזה, נפקדתי בעזרת ה'. 
וכעבור תשעה חודשים נולד לי בן זכר. וכך המשכתי בפעילות 
הזו. כעבור שנתיים הוספתי והגברתי את הפעילות ומיד לאחר 
מכן זכיתי בחסדי שמים בבן נוסף. כעבור שנתיים הגברתי עוד 

יותר את הפעילות והנה זה קרה בשלישית וזכיתי לבן שלישי"...
חשוקי חמד
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"אין מי שיקשיב לו"...
שליט"א  איידלשטיין  גרשון  רבי  הגאון  היה  שנים  במשך 

מקבל בכל עת ובכל שעה אנשים שונים שהיו נצרכים לעזרתו. 
גם טיפוסים המעורערים בנפשם היו מתקשרים מידי יום ביומו 
לרבי גרשון והרבו לשוחח עמו במשך הרבה זמן והוא היה יושב 
לב  בטוב  ובסבלנות  באריכות  ולצרותיהם  לדבריהם  ומקשיב 

ומאור פנים.
ומספר תלמיד: פעם ישבתי ולמדתי עם רבי גרשון בביתו. והנה 
במהלך הלימוד בא יהודי המוכר כמוכה סבל, לביקור. במשך 
יותר מחצי שעה ישב ופטפט עם רבי גרשון והוציא את זעמו 
ותסכולו על דבר פלוני ועל בעיה אלמונית והדבר הפריע מאד. 
ענין  וגילה  פיו  את  בלם  נפשו,  בשקט  כדרכו,  גרשון  רבי  אך 

בסיפורי אותו אדם.
כשיצא הלה, הסביר רבי גרשון לתלמיד: "זו מצות עשה של 
מי  אין  אחרים.  ידי  על  לעשותה  אפשר  שאי  חסדים  גמילות 

שיקשיב לו, לכן הוכרחתי לעצור ולשמוע אותו".
אדיר במלוכה



להתרחק מן הפרסום ולא להבליט מעלותיו כדי 
שלא ינזק מעין הרע !

נלמד מהפסוק: "והסיר ה' ממך כל חולי" (פרק ז-טו)
ובגמרא (בבא מציעא קז:) אמר רב זו עין. ופירש רש"י: כל חולי - "דבר שכל החולאים 
תלויין בו, וזו העין, עין רעה". ואומרת הגמרא שרב אומר זאת לשיטתו. שכן פעם עלה רב 
ונכנס לבית הקברות וע"י לחש שעשה (לשיטת רש"י) הבין בכל קבר את הסיבה למותו, ואמר 
שרק אחד ממאה מת כדרך העולם (מחולאים) וכל תשעים ותשע האחרים מתו מחמת עין הרע.

אמרו חז"ל בגמרא (ברכות יז.): "לעולם יהא אדם ערום ביראה". וביאר רבינו יוסף 
חיים מבגדד זצ"ל (בספרו בניהו) שאינו מגלה לעיני בני אדם צדקות ויראת שמים 
שבו, וכמו שאמרו חז"ל (תענית כו:) על חנן הנחבא, למה קראו לו "חנן הנחבא"? 
שהיה מחביא עצמו. ופירש רש"י: מתחבא עצמו כי הוה בעי רחמי המיטרא, דמטמיר 

נפשיה מרוב ענוה. [=כשביקש רחמים שירד גשם החביא עצמו שלא ידעו על כך].
הרמב"ם (בפירוש המשניות סוף אבות) מבאר את המשנה: "רצה הקב"ה לזכות את ישראל 
לפיכך הרבה להם תורה ומצוות"... כי אדם לא יכול לזכות לשלימות האמיתית ולהגיע לחיי 
העוה"ב אלא א"כ עשה מצוה אחת בשלימות היינו לשמה ללא כוונה אחרת [כמו פרסום 

וכבוד וכיו"ב] ולכן הרבה להם מצוות שאז וודאי יעשה את אחת המצוות בשלימותה.
והמקור לכך מביא הרמב"ם ממה שמסופר (גמ' ע"ז יח.) על רבי חנינא בן תרדיון 
ששאל את רבי יוסי בן קסמא: "מה אני לחיי העולם הבא"? והשיב: "כלום מעשה בא 
לידך" [שבזכותו יהיה לך עוה"ב]? ואמר לו: "מעות של פורים נתחלפו לי במעות של 

צדקה וחלקתים לעניים". אמר לו "מחלקך יהא חלקי".
רואים מכאן שאף שרבי חנינא עשה דברים נשגבים בחייו שהפיץ תורה במסי"נ. 
אעפי"כ המעלה הגדולה והמיוחדת במעשה זו בכך שנעשה בצינעה ולא בכזה פרסום 

כשאר המצוות ולכן היה בו כח להבטחת חיי עוה"ב.
נאמר במשלי (כ-ז) "מתהלך בתומו צדיק". מה נחשב "מתהלך בתומו"? מבאר רבינו 
בחיי: שיעשה מצוות כמשפט ויכווין בהם רק למען השי"ת ולא להתגדל ולהתפאר 

ולהתכבד בעיני הבריות. וכל מי שמפרסם ומשתבח בהם, הרי זה חוטא.
וזוהי מדת הצדיק המתהלך בתומו והוא נקרא "איש אמונים" כפי שאמר שלמה בפסוק 
הקודם: "ואיש אמונים מי ימצא". שכן מנהג רוב בני אדם להכריז את הטוב שעושה. 

אבל "איש אמונים" שעושה טובות, ולא מפרסמם אלא מסתירם, "מי ימצא" כמוהו.
לארגן  ונכון  ראוי  האם  חינוך:  מוסדות  מראשי  זצ"ל  שטיינמן  הגראי"ל  נשאל 
בתתי"ם חידונים פומביים עם פרסים ותעודות לילדים. כי מצד אחד הם מועילים 
בבחינת "קנאת סופרים תרבה חכמה"... אך לעומת זאת יש ילדים חלשים שכשרואים 

שאינם מצליחים נשברים מזה.
והשיב הרב שטיינמן: "וודאי שחשוב לעודד ילד, אבל מדוע לעשות את העידוד 
ברבים? "ובכלל, כל דבר שעושים ברבים זו סכנה גדולה. הכבוד הזה בפומבי, לעולם 
אמיתי,  לת"ח  בעתידו  לגדול  יתקשה  פומבי,  לכבוד  שזכה  ילד  לטוב.  מביא  אינו 
החידונים והמבחנים  שעושים בפרהסיא זה לא בריא בכלל. מה שעושים בצינעא זה 

פחות מסוכן... ויש לעודד ולשבח ביחידות וממילא לא יפגעו החלשים,"
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מצניע עצמו...
רבי  מוויז'ניץ  האדמו"ר  בכ"ק  מעשה 

בערב  למירון  שהגיע  זצ"ל  מאיר  חיים 
נוכח  למערה  בהתקרבו  אך  אלול.  ר"ח 
וימאן  רבים.  יהודים  שם  שנאספו  לראות 
להכנס פנימה ונותר לעמוד בחוץ ושם ערך 

תפלותיו. שאלוהו מלויו מה ראה על ככה?
השיב הרבי: "הנה יהודים דבקים ונאחזים 
שבהיכנסי  אוכל  איככה  שמעון,  ברבי 
כדי  ממנו  אותם  שינתקו  חלילה  אגרום 

לפנות עבורי מקום? חלילה לי"!
והוסיף בענוותנותו: כשהגעתי לכאן לפני 
מספר שנים והדוחק היה רב, צעק מישהו 
קול  ושמעתי  מוויז'ניץ"  לרבי  מקום  "פנו 
אשה זועק לעברי: "רבי! רבי שמעון הוא גם 

שלי ולא שלכם בלבד"...
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"כל חיי ברחתי מפרסום"...
כאשר הופיע אחד מחלקי ספרו של 

הגאון רבי יצחק דז'ימיטרובסקי זצ"ל "ברכת 
הלוי", הזהיר את תלמידו שעסק בהוצאת 
הספר, שלא יפרסם את דבר הוצאת הספר 
בשום עיתון ואף לא לתלות על כך מודעה 

בישיבה (קול יעקב שבה הרביץ תורה).
ברחתי  חיי  "כל  יצחק:  רבי  והוסיף 
הייתי  בחור  שכשהייתי  לך  תדע  מפרסום! 
מפורסם מאוד. גם בצעירותי הייתי מאוד 
לפחות  נעשיתי  השנים  ובמשך  מפורסם, 
לי  שהיתה  והרגשתי  חשתי  מפורסם. 
סייעתא דשמיא מיוחדת כאשר לא הייתי 

מפורסם"...
לסייעתא  כוונתו  האם  התלמיד:  שאל 
אלא  דוקא,  "לאו  והשיב:  בתורה?  דשמיא 
מסתדרים  שהם  הרגשתי  העניינים  בכל 

בצורה טובה יותר"...
מתוך מאמר

שלא להדר במצוות על חשבון פגיעה בזולת!
בכל  ללכת  אלוקיכם  ה'  את  "לאהבה  מהפסוק:  נלמד 

דרכיו ולדבקה בו" (פרק יא-כב)
גומל  ואתה  חסדים  גומל  הוא  רחום.  תהא  ואתה  רחום  הוא  רש"י:  וכתב 
שקיום   - זצ"ל  ניימן  יעקב  רבי  הגה"צ  אומר  היה   - נלמד  מכאן  חסדים. 
מצוות שבין אדם למקום מותנה בשמירה וזהירות יתירה בענינים שבין אדם 
לו  אל  הבורא,  מצוות  בקיום  ומתדבק  האדם  שמתעלה  בשעה  שגם  לחברו. 
לשכוח את הציווי, ללכת בכל דרכיו מה הוא רחום וכו', וממילא להזהר שלא 

לפגוע בזולתו.
שבת)  ליל  (לסעודת  לביתו  "וכשיבוא  ס"א)  רע"א  (סימן  בשו"ע  נפסק 
תאב  אינו  שאם  ברורה  במשנה  חיים  החפץ  וכתב  מיד".  לאכול  ימהר 
לאכול יכול להמתין מלקדש, שכבר זכר את השבת בתפלתו. והוסיף: ומ"מ 
נראה שכאשר יש בזה שלום בית או שיש לו אורחים, לא יאחר, דכיון 
שמארחם לא יוכל לעכבם בשביל שהוא רוצה לקיים מצוה מן המובחר.

ואכן כך נהג הח"ח למעשה כשהיה דרכו בקודש להזמין אורח לשולחנו 
לשבת ומיד בבואו מבית הכנסת הזדרז לקדש ולאכול. אחד האורחים 

תמה על כך, מדוע לא הקדים לפייט "שלום עליכם" כנהוג?
השיב לו הח"ח: מלאכי השרת אינם זקוקים לאכילה ושתיה, משא"כ 
לבו  לסעוד  ההזדמנות  לו  היתה  ולא  רעב  מהם  שמי  אפשר  האורחים, 

במשך כל היום, על כן שורת הדין להקדימם למלאכי השרת"...

 

 
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 

 
 

שוקל במאזני זהב...
שאול  אבא  ציון  בן  רבי  להגאון  היו  זהב  מאזני 

זצ"ל לשקול מה הנהגת הדין ומה לפנים משורת הדין. 
מה חומרה ומה הידור, אימתי לנקוט בו ואימתי לא. 
הגמרא מספרת (ברכות לא:) על רבי עקיבא שכשהיה 
מתפלל בינו לעצמו היה מאריך ובציבור היה מקצר 
מפני טורח הציבור. ומכאן הסיק השל"ה שאין לראשי 
הקהל להאריך בתפלה. לפיכך פסע רב"צ לאחוריו לפני 
אמירת "אלוקי נצור" ואמר שכך נהג הגאון רבי עזרא 

עטיה זצ"ל כדי שלא לעכב את הציבור.
ופעם ישב רבי בן ציון בסעודת אירוסין. הגיע המלצר 
בלחישה:  ציון  בן  רבי  אל  אברך  פנה  תבשיל.  והגיש 
בו  יש  האם  קנה",  היכן  השמחה  בעל  את  "אשאל 

חשש.
ענהו: "גם אם יהיה בו חשש, אינו אלא ספק איסור 
מדרבנן. ובשאלתך תגרום לו צער וחלישות הדעת ואולי 
רצונך  מדאורייתא.  איסורים  והם  פנים,  הלבת  אף 
אכול. לא תרצה, תאכל דברים אחרים..." (כמובן אין 

להקיש מכאן לכל מקרה. וכל מקרה נידון לגופו).
יגילו במלכם



קורא-נאמן שלח לנו את הסיפור הבא שהגיע אליו. במגבלות 
המקום נאלצנו לצמצם אותו עוד ועוד, אך גם כך הוא נותר חודר-

נשמה!
שמי שמואל ואני בן 28 - הסיפור שלי התחיל לפני כ-20 שנה. 
הייתי אז בן עשר, ילד די רגיל ודומה לשאר הילדים, חוץ מדבר אחד: 

היה לי קשה לשבת על מקום אחד יותר מדי זמן...
היום היו מצמידים לעובדה הזאת שלל אותיות באנגלית (וגם איזה 
כדור יומי או שניים...) אבל אז לא היה יותר מדי פרשנויות ולכן 

הכינוי שהוצמד לי היה פשוט וקליל
'שמוליק קפיץ'. והאמת שלא התרעמתי על כך בכלל. ידעתי שזו 

האמת, ואפילו די התחברתי לדימוי.
* * *

העמיסו  איתו,  זרמו  המחנכים  כיצד  קפיץ'  'שמוליק  מתאר  כאן 
עליו תורנויות, מטלות ועיסוקים שונים באמצעותם ננסך טעם ברוח 
התזזית שלו - עד שהגיע המחנך שושני. ממלא-מקום שׁשׂם אותו "על 
חייבים  כולם  "אצלי  בתוקף:  וטען  תפקידיו  כל  את  ביטל  הכוונת", 
ללמוד" / "מה יצא ממנו אם הוא לא מפעיל את המוח" / "אם לא 

תתחיל להפעיל את הראש שלך, כלום לא יצא ממך - כלום!"
אבל גם תקופה זו הסתיימה. הוא המשיך לישיבה קטנה, לגדולה, 
לימים  החבורה.  של  הפעלתן  כעסקן  תמיד  שימש  ובכולם  לכולל 
התנדב במד"א שם עשה משמרות למכביר, נהנה מהדרמה, האקשן 

והחסד העצום.
לילה אחד יצא למקרה, אודותיו הוא מספר:

נשימה.  ללא  דופק.  ללא  המעטה...  בלשון  טוב  נראה  לא  המצב 
"מבקש נט"ן בדחיפות" אני צועק לקשר תוך כדי פעולות ההחייאה. 
"אין הרבה סיכויים לבן אדם הזה" חולפת במוחי המחשבה. הנט"ן 
מגיע ועמו הציוד היותר מתקדם. הצוותים ואני מנסים כל מה שאפשר 
אך - מאומה. הבן אדם לא רוצה להתעורר. הצוות כבר די מיואש, 
מרים ידיים. אך אני משקיע את כל הכוחות שיש בי בלי לחשוב. 
הפרמדיק יאיר מניח את ידו על כתפי ובעיניו הוא מראה לי סימן 

של "חבל על הזמן, מקרה אבוד" אבל אני ממשיך בשלי. 
האמת שהם כבר מכירים אותי היטב, וכבר אין להם כוח להסביר 

לי שוב ושוב שאני נאיבי.
עוד לחיצה ועוד לחיצה, ואני פתאום חש שמשהו השתנה. בודק 
בזהירות וצועק כמו משוגע "חזר לו הדופק!" צוות הנט"ן מעיף מבט 

וגם הם מבינים שאני צודק.
כולם "מסתערים" עליו בשנית. מייצבים אותו איכשהו וטסים איתו 

לבית החולים הקרוב יחד עם אשתו הדומעת.
* * *

החולה  של  נכד  שהוא  מספר  צעיר,  אליו  מתקשר  שבוע  כעבור 
מגיע  הוא  הודיה.  לסעודת  המושיע"  "המלאך  את  להזמין  ומבקש 
למקום ופתאום מזהה את... המחנך שושני! הוא מבקש לשוחח עם 

"בעל השמחה" ביחידות. נכנסים לחדר ו:

כשהתיישבנו על ספה והדלת נסגרה פרצתי בבכי בלתי נשלט. 
האמת שהתכוונתי רק לדבר אך זה היה חזק ממני. אפילו אני לא 

הבנתי עד לרגע זה כמה עמוק זה פגע בי. הרגשתי את ידיו מונחות 
על ראשי ואת מילותיו המרגיעות באזני. הוא היה נראה מאוד מופתע 

ולא מבין מה קרה לי.
לאחר שנרגעתי מעט הרמתי את עיני האדומות והתחלתי לספר לו 
מי אני. לקח לו כמה רגעים להיזכר. "אתה שמוליק?" הוא הצביע 

לעברי באצבע רועדת. ראיתי את ההבנה מחלחלת בראשו.
ופניו חוורו כסיד.

נבהלתי. כבר ראיתי את הפנים הללו חיוורות כך... אט אט הוא 
חזר לעצמו. ואז הגיע תורו. לבכות. כמובן, לא החלפנו יותר ממילים 
ספורות, אבל נדמה היה לי כאילו שוחחנו שעות ארוכות בשיחת נפש 
הכל.  את  סיפרו  הדמעות  מילים.  צריכים  היינו  לא  אבל  מעמיקה. 
את הפגיעה העמוקה, את התסכול והכאב, את ההשפעה הרעילה של 

התנהגותו בכיתה...
לו  החזרתי  ואני  שוב  אותי  חיבק  הוא  החרטה.  את  וגם  וגם... 

בחיבוק של סליחה. אבן כבדה ירדה לי מהלב. חשתי הקלה גדולה.
"ואני עוד אמרתי לך שכלום לא ייצא ממך" הוא לחש לי, ובקולו 
נשמעה חרטה עמוקה. הוא ביקש את סליחתי שוב ושוב, ואני סלחתי 
נפוחות  שנינו  כשעיני  הסלון  אל  החדר  את  יצאנו  מלא.  בפה  לו 
ואדומות. כולם זרקו לכיוונינו מבטים תמהים. כשהוא הגיע למקומו 

הושיב אותי לצידו והוא בעצמו לא התיישב.
הבית נהפך לדומם תוך כמה שניות. ובעיני כולם נראתה הציפייה 
להסבר מה קרה. הוא החל לשבח אותי על ההצלה המופלאה ובעיקר 
הדגיש את המאמצים הלא הגיוניים מהפעלתי להצלתו. הוא התמקד 
בנקודה העיקרית לדעתו: שפעלתי כנגד כל הסיכויים - שלא הפעלתי 

את הראש אלא את הלב!
לא  הוא  לראשונה,  נפגשנו  והיכן  אני  מי  לכולם  סיפר  הוא  ואז 
החסיר מילה וסיפר לכולם באילו מילים הוא כינה אותי אז, מול 
הורי. מול כיתתי. בשלב הזה כולם צרפו את דמעותיהם לנחל הדמעות 
את  ביקש  הוא  מדמעות  מרוסק  בקול  ואצלו.  אצלי  עוררו  שדבריו 
סליחתי שוב לעיני כולם. אני לא הצלחתי לענות במילים. ורק הנהנתי 
שאין  לך  אמרתי  שנה  עשרים  "לפני  הכריז:  הוא  ואז  הסכמה.  לאות 
עכשיו  אותי  שהציל  ומה  בשכל.  מספיק  משתמש  לא  שאתה  ראש,  לך 
זהו בדיוק אותו חוסר מחשבה. אני חשבתי שזה חוסר שכל והיום אני 
לו  החזרתי  ואני  שוב  אותי  חיבק  הוא  ענק".  לב  פשוט  שזה  מבין 

חיבוק- - -
זהו סיפורי. לא קל היה לי לשבת ולכותבו... אתם כבר יודעים שאני 

לא טיפוס של לשבת ולכתוב. אך התאמצתי בשביל שתזכרו תמיד:
יש ילדים עם מוח גדול!
יש ילדים עם לב ענק!

אלו ואלו בנים יקרים של השם יתברך!!!
שמוליק.

היית מעורב בסיפור שקשור לבין אדם לחבירו? שמעת ממקור ראשון?
ahavemet@012.net.il :ספר לנו עכשיו! פקס: 077-7671812 דוא"ל


